
دسترس�ي مردم به خدمات حقوق�ي كه در 
اصل 35 قان�ون اساس�ي به آن اشاره ش�ده 
به دلي�ل انحصار در بازار وكال�ت به يك اصل 
نسبتاً فراموش  ش�ده تبديل شده است. اصل 
مترقي 35 قانون اساس�ي اين گون�ه در نظر 
داش�ته اس�ت: »در هم�ه دادگاه ه�ا طرفين 
دعوا ح�ق دارند براي خ�ود وكي�ل انتخاب 
كنند و اگر توانايي انتخاب وكيل را نداش�ته 
باش�ند، بايد براي آنها امكانات تعيين وكيل 
فراه�م ش�ود.« مرك�ز وكلاي قوه قضائيه كه 
س�ال 80 با هدف تس�هيل دسترس�ي مردم 
به خدمات حقوقي تأسيس ش�د، مي تواند با 
افزايش در ج�ذب وكيل اين اص�ل فراموش 
ش�ده از قان�ون اساس�ي را اجراي�ي كن�د. 

  
دسترس��ي مردم به خدمات حقوقي از مواردي 
است كه در اصل 35 قانون اساسي بدان اشاره شده 
و از جمله دغدغه هاي اصلي رئيس جديد دستگاه 
قضاست. اهميت اين موضوع چندين سال قبل در 
حدي بود كه مردم كمترين حد دسترسي ممكن 
به خدمات حقوقي را داشتند. به اعتقاد مسئولان 
قضايي وقت كشور، ضعف دانش حقوقي و نبود 
وكيل  يكي از علل اصلي ايجاد اختلافات و اطاله 
دادرس��ي پرونده هاي م��ردم بود. ب��ا اين وجود 
با هدف تس��هيل دسترس��ي مردم ب��ه خدمات 

حقوقي در سال 79 در قانون برنامه  سوم توسعه 
به قوه قضائيه اجازه  تش��كيل نهادي براي جذب 
وكيل داده شد. بنابراين در سال 80 مركزي تحت 
عنوان مركز مش��اوران قوه قضائيه تأسيس شد، 
البته اخيراً اين مركز به مركز وكلا، كارشناسان 
رسمي و مشاورين خانواده تغيير نام داده است. 

قبل از س��ال 79 حدود 4هزار و 200 وكيل در 
كشور فعاليت مي كردند. اين در حالي بود كه به 
گفته عبدالرضا مؤمني، رئيس وقت مركز وكلاي 
قوه قضائيه »در كشور حدود 12ميليون پرونده 
قضايي وجود داشت.« شكاف بس��يار زياد بين 
عرضه و تقاضا در بازار خدمات حقوقي مردم را با 
مشكل جدي مواجه كرده بود و اجراي اصل 35 
قانون اساسي در نظر مردم بيشتر شبيه يك رؤيا و 

خيال بود تا يك اصل در يك سند بالادستي. 
 قحطي در صدور پروانه وكالت

اين اتف��اق در دهه  70ب��ه قبل در ح��دي بود 
كه در برخي س��ال ها تنها 15پروان��ه وكالت از 
سوي كانون وكلاي دادگستري صادر مي شد. با 
وجود اين بازار به شدت انحصاري، مركز وكلاي 
قوه قضائيه در سال 80 اقدام به برگزاري آزمون 
كرد و در اين س��ال به ان��دازه  نيم��ي از وكلاي 
موجود در كشور يعني حدود 2هزار پروانه وكالت 
صادر شد و اين اتفاق منجر شد كه كانون وكلاي 
دادگستري احس��اس خطر كند، زيرا هر لحظه 

ممكن بود كه وكلاي قوه قضائيه در اكثريت قرار 
بگيرد و آنان در اقلي��ت و اين اصلًا به نفع كانون 
وكلا باسابقه  تاريخي  كه داشت، نبود، بنابراين با 
ش��روع فعاليت مركز وكلاي قوه قضائيه، كانون 
وكلاي دادگستري نيز ظرفيت جذب وكيل خود 
را بالا برد. البته كانون وكلا و وكلاي دادگستري 
از زمان تصويب اين ماده قانوني تا به  حال دست 
روي دست نگذاشته و همچنان با مخالفت خود 
با اين مركز ادامه داده اس��ت. در همين راستا، 
چهار وكيل دادگس��تري از بخش��نامه آيت الله 
آملي لاريجاني، رئيس سابق دس��تگاه قضا در 
خصوص مركز امور مشاوران حقوقي قوه قضائيه 

شكايت هم كردند. 
 فعاليت مركز وكلاي قوه قضائيه قانوني است

ج��ان كلام اعتراضات و ش��كايات كانون وكلا و 
وكلاي دادگستري در خصوص ماده 187 قانون 
برنامه س��وم توس��عه، قانوني نب��ودن اين مركز 
است. در اين راس��تا، علي بهادري رئيس مركز 
وكلاي قوه قضائيه گفت: وقت��ي قانون نهادي را 
ايجاد مي كند، آن نهاد قانوني ايجاد شده است و 
جزئيات قانون در ماده 187 به رئيس قوه قضائيه 
تفويض شده بود. همچنين در اين راستا يحيي 
كمالي پور، ناي��ب رئيس كميس��يون حقوقي و 
قضايي گفت: »به ه��ر ميزان ك��ه اكنون مركز 
وكلاي قوه قضائيه احس��اس نياز كند، مي تواند 

به ج��ذب وكيل بپ��ردازد و ممنوعي��ت قانوني 
در اين ح��وزه وجود ندارد.« درنتيجه تأس��يس 
مركز وكلاي قوه قضائيه منجر به تعديل رويكرد 
انحصارطلبانه كانون وكلاي دادگستري در صدور 
پروانه وكالت شد. مطابق با آمارها، تعداد وكلاي 
عضو كانون وكلا از 4 هزار و 200 وكيل در سال 
1379 به بيش از 30 هزار وكيل در سال 1394 
رسيد.  با اين وجود، مركز وكلاي قوه قضائيه در 
چند سال اخير از رسالت اصلي خود يعني جذب 
وكيل دور شده است تا آنجا كه در سال هاي 92، 
90 و 97 هيچ آزمون وكالتي برگزار نكرد و اين 
اقدام منجر شد تا وضع انحصاري بر بازار خدمات 

حقوقي دوباره حاكم شود. 
 س�هولت دسترس�ي مردم ب�ه خدمات 

حقوقي با فعاليت مركز وكلاي قوه قضائيه
 با سركار آمدن آيت الله رئيسي، رئيس مركز وكلا 
و كارشناس��ان قوه قضائيه نيز تغيي��ر كرد. علي 
بهادري در جلس��ه معارفه خود از برنامه هايش 
براي اين مركز گفت: »برنامه بعدي من تسهيل 
دسترسي هر چه بيشتر مردم به خدمات حقوقي 
است. ما بايد كاري كنيم كه بار مشكلات حقوقي 
مردم كم ش��ود، بنابراين لازم است تا جايي كه 
مي شود خدمات حقوقي كيفي تر و همچنين لازم 
است كه خدمات حقوقي به صرفه تر شود.« اخيراً 
نيز رئيس مركز وكلاي قوه قضائيه خبر از برگزاري 
آزمون وكالت اين مركز در پاييز داده و گفته است: 
»مگر مي شود قانوني وجود داشته باشد در اين 

خصوص و ما آن را اجرا نكنيم.« 
 احياي اصل 35 قانون اساسي 

اگر مركز وكلاي ق��وه نيز مانن��د كانون وكلاي 
دادگستري بدون نيازسنجي جامعه به خدمات 
حقوقي دست به اعمال ظرفيت بزند، وضع اسفبار 
بازار انحصاري خدم��ات حقوقي همچنان تكرار 
خواهد ش��د. گفتني اس��ت رئيس مركز وكلاي 
قوه قضائيه در خصوص معيار تعيين ظرفيت براي 
جذب وكيل گفت: »مانند ساير كشورها بايد به 
نسبت تعداد جمعيت و تعداد پرونده نيازسنجي 
كنيم كه بخشي از اين كار انجام شده است و بايد 
ببينيم در كشورمان مطابق بافرهنگ بومي كشور 
ميزان فعاليت هاي بالقوه و بالفعل وكيل در دادگاه 

و خارج از دادگاه را مشخص كنيم.« 
به گفته حس��ين قربان زاده، مدير پروژه تنقيح 
قوانين كش��وري، 90 درصد م��ردم به خدمات 
حقوقي دسترسي ندارند. اميد مي رود با چنين 
برنام��ه اي كه قوه قضائي��ه مدنظ��ر دارد، بتواند 
كمبود وكيل كه ناش��ي از انحصارطلبي كانون 
وكلاي دادگستري بوده را كاهش دهند و حتي 
جبران كننده  اي��ن كمبود وكيل باش��د. در اين 
صورت اصل فراموش ش��ده 35 قانون اساس��ي 

يعني حق داشتن وكيل احيا خواهد شد. 
*كارشناس ارشد حقوق عمومي دانشگاه تهران
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جمعيت روستايي كشور در سال هاي آينده به ۱8 درصد كاهش مي يابد و اين وضعيت يك فاجعه است

تشكيل كميته ويژه پيشگيري از منفي شدن آهنگ رشد جمعيت

احياي يك اصل فراموش شده قانون اساسي 
در دست مركز وكلاي قوه قضائيه

حق مترقي »دسترسي آحاد مردم به وكيل« در سايه رويكردهاي تجاري و قشري به حاشيه رانده شده است

سقوط آمار جمعيت 

زهرا چيذري 
ب�ا وج�ود تم�ام   گزارش  2

هشدارها همچنان 
جدي و نگران كننده است. طبق پيش بيني ها 
طي 30سال آينده 30 درصد از جمعيت ايران 
پير خواهند ش�د، اما هنوز فرصت باقيمانده و 
پنج�ره جمعيت�ي كش�ور ب�از اس�ت و اگ�ر 
برنامه ريزي مناس�بي براي رش�د نرخ باروري 
انجام گيرد، مي توان به آين�ده اميدوار بود. به 
همين خاطر وزير بهداشت در نامه اي، به رؤساي 
دانش�گاه ها و دانش�كده هاي علوم پزش�كي 
سراسر كشور، تشكيل كميته ويژه پيشگيري 
از منفي شدن آهنگ رشد جمعيت در كشور را 
ابلاغ كرد. آهنگ رشد جمعيت و پيشگيري از 
منفي شدن آن، يكي از وجوه موضوع جمعيت 
در كشور اس�ت و نحوه توزيع جمعيت يكي از 
ابعاد مهم اين مقوله است كه در سياست هاي 
كلي جمعيت نيز به آن توجه شده. با وجود اين 
براساس بررس�ي هاي صورت گرفته جمعيت 
روستايي كشور در سال هاي آينده به ۱8درصد 
كاهش پي�دا مي كند؛ پديده اي ك�ه دكتر نادر 
كريميان عضو هيئت علمي پژوهشگاه ميراث 
فرهنگي كشور از آن به »فاجعه« تعبير مي كند. 

  
تغيير س��يماي جمعيتي كش��ور و نگراني از به 
هم خوردن س��يماي جوان جمعيت از س��ال ها 
قبل آغاز شد، اما س��ال 91 رهبر معظم انقلاب 
ش��خصاً در اين باره ابراز نگران��ي كردند و براي 
تغيير سياست ها هشدار دادند. با وجود تمام اين 
هشدارها در عمل هيچ اتفاق مثبتي در حمايت از 
فرزندآوري و تغيير سياست هاي جمعيتي كشور 
رخ نداد و هچنان رش��د جمعيت ايران زير نرخ 
جايگزيني است، اما به جز بحران رشد جمعيت 
توزيع نامناسب جمعيت در كشور نيز بر بحران 
جمعيت مي افزايد. در حالي كه باز توزيع فضايي 

و جغرافيايي جمعيت، متناسب با ظرفيت زيستي 
حفظ و ج��ذب جمعيت در روس��تاها و مناطق 
مرزي و كم تراكم و ايجاد مراكز جديد جمعيتي 
از تأكيدات سياس��ت هاي كلي جمعيت ابلاغي 
از سوي مقام معظم رهبري است، اما هم اكنون 
تنها 25درصد از جمعيت كشور روستايي هستند 
و پيش بيني مي ش��ود، در س��ال هاي آينده اين 
جمعيت ب��ه 18درصد كاهش ياب��د؛ اتفاقي كه 

كارشناسان از آن به فاجعه تعبير مي كنند. 
 تشكيل يك كميته جمعيتي 

ضرورت پيشگيري از افتادن در چاله جمعيتي را 
وقتي بهتر متوجه مي شويم كه بدانيم در كشور ما 
سرعت رشد پيري از همه دنيا بيشتر است. محمد 
اسماعيل اكبري، مشاور عالي وزير بهداشت در 
اين باره مي گويد:»در 20 س��ال آينده 20درصد 
جمعيت مان پير خواهند بود و در 30سال آينده 
30درصد جمعيت ايران پير مي شوند. يعني از هر 

سه فرد يك نفر پير خواهد بود.«

حالا سعيد نمكي وزير بهداشت براي پيشگيري 
از منفي شدن آهنگ رش��د جمعيت در كشور، 
تشكيل كميته اي ويژه اين امر را در دستور كار 
قرار داده و در نامه اي، به رؤس��اي دانش��گاه ها و 
دانشكده هاي علوم پزشكي سراسر كشور تشكيل 

اين كميته را ابلاغ كرد. 
وي، در اين نامه با اظهار تأسف از پيگيري نشدن 
دس��تورالعمل ابلاغ��ي ش��ماره 474۶0 مورخ 
1393/4/31 از سوي معاون اول رئيس جمهور 
كه در آن سهم دستگاه ها و نوع فعاليت شان قيد 
شده است، از دانشگاه هاي علوم پزشكي خواست 
با تشكيل كميته اي ويژه بحث هاي مرتبط با رشد 

جمعيت را رصد و ماهانه گزارش كنند. 
در بند نخس��ت اين نامه آمده اس��ت: گرچه در 
س��ال هاي پس از انقلاب اس��لامي همكارانمان 
توانستند با استفاده از زيرساخت شبكه بهداشتي 
درماني در كش��ور، واكسيناسيون، مايع درماني 
خوراكي، كاهش بيماري هاي حاد تنفسي، ترويج 

تغذيه با ش��ير مادر، ثبت منحني رشد، كاهش 
سوء تغذيه و همچنين مراقبت هاي قبل و بعد از 
زايمان در كاهش مرگ و مير كودكان و گروه هاي 
آسيب پذير و افزايش اميد به زندگي نقش بسزايي 
داشته باش��ند، مع الوصف لازم است با تشديد و 
توس��عه مراقبت هاي دوران بارداري در مناطق 
كمتر توسعه يافته و همچنين ايجاد زيرساخت 
لازم جهت مراقبت از نوزادان در راستاي افزايش 
و نگهداري مناسب از مواليد گام برداريم. ضروري 
است نيازمندي هاي نقاط كمتر برخوردار را در 

راستاي اين هدف سريعاً بررسي و اعلام كنيد. 
 توس�عه و راي�گان كردن مراك�ز درمان 

ناباروري 
اولويت دادن به توسعه مراكز درمان ناباروري در 
خدمت رساني به زوج هايي كه به دليل مشكلات 
فيزيولوژيك نيازمند درمان هستند، مورد ديگري 
اس��ت كه در كميته بايد مورد توجه قرار گيرد.

به نحوي كه در هر دانش��گاه ي��ك مركز درمان 
ناباروري سريعاً معرفي و در سطح استان اطلاع 
رس��اني ش��ود. بنا به دس��تور وزير خدمات اين 
مراكز بايد رايگان باشد و منابع مورد نياز توسط 
س��تاد وزارتخانه تأمين خواهد ش��د.  ترغيب و 
آموزش زوج هايي كه س��ال هاي پ��س از ازدواج 
از فرزندآوري امتناع مي ورزند با تأكيد بر موارد 
علمي زيان هاي تطويل اين دوران و امكان عدم 
فرزندآوري در سال هاي آتي گوشزد با استفاده از 
تيم كارشناسي از ديگر مواردي است كه نمكي بر 

آن تأكيد كرده است. 
همچني��ن اس��تفاده از ظرفيت روانشناس��ان و 
كارشناس��ان مجرب بهداش��تي به خصوص در 
زمين��ه بهداش��ت روان، در زمينه تبي��ن فوايد 
و تأثي��رات مثب��ت رواني حضور فرزن��د دوم در 
خانواده هاي تك فرزند تبيي��ن در كميته ويژه 
پيشگيري از منفي ش��دن آهنگ رشد جمعيت 

بايد مورد توجه قرار گيرد. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 
-----------------------------------------------------

 محمد اميني نوشت: بانك سرمايه سال 97 حدود 500 ميليارد 
تومان درآمد از تسهيلات پرداختي اش به دست آورده. حالا چقدر بايد 
سود سپرده بدهد؟ 3 هزار و 500 ميليارد تومان ناقابل! اين اختلاف را 
چگونه جبران مي كند؟ با خلق پول به قيمت جيب مردم. بانك مركزي 

چه مي كند؟ تقريباً هيچ! اين نوع بانكداري دقيقاً اسمش چيست؟
-----------------------------------------------------

  يك كاربر با انتشار اين عكس نوشت: »آرمانخواهي تازه از اينجا به 
بعد شروع مي شود.« حالا تعارض منافع، ديگر آبرويي براي پزشكان نگذاشته 
است و همه نگاه ها به جنبش دانشجويي است.آش آنقدر شور شده كه صداي 
چند تشكل دانشجويي دانشگاه هاي علوم پزشكي هم درآمد. تشكل هايي كه 
بايد صداي مردم باشند؛ وقتي منافع شخصي شان به ميان بيايد، هيچ ابايي 
از بيانيه زدن علني در حمايت از صنف خودش��ان ندارند. خوب يا بد بودن 
كم پزش��كي به كنار. ولي ما نگرانيم! تجربه مطالبه افزايش ظرفيت تجربه 
بدي بود. نگران آينده اي هستيم كه براي نظام سلامت كشورمان رقم زديم. 
نگران مردمي كه طبيبانشان از دانشجو تا فوق تخصص جز به منافع شخصي 
خودشان نمي انديشند. جنبش دانشجويي با دغدغه هاي صنفي اي كه دارد 
از پزشكان جلو مي زند. كاش متوجه شويم آرمانخواهي تازه از آنجايي شروع 

مي شود كه پاي منافع خودمان وسط مي آيد. 
-----------------------------------------------------

  حسين دهباشي نوشت: اكانت فارسي وزارت خارجه امريكا - مثل 
اين بچه بي تربيت هاي فضاي مجازي- از تعبير »ماله كش« اس��تفاده 
كرده. به  هر حال سطح رياست جمهوري در آن ولايت از جرج  واشنگتن 
و تامس جفرسون عاقبت رسيده به دونالد ترامپ! شما انتظار داري سطح 

سواد و ادب ادمين توئيترشان برسد به ادبيات ارنست همينگوي؟
-----------------------------------------------------

  تاراج با انتشار اين عكس نوشت: ديدگاه مثبت مردم جامعه مون 
رو هم ببينيم. هستند كسايي در اين آشفته بازار باز دستگيري مي كنن 

از نيازمندان. خدا خيرشون بده... خدا عوضش رو بهشون بده.
-----------------------------------------------------

 طاهري نوشت: وزير مسكن يه چيزي مي دونست گفت خونه نخريد 
با چهار تا صفري كه از پول ملي حذف ميش��ه قيمت مس��كن از متري 
100ميليون ريال به متري 10هزار تومن كاهش پيدا مي كنه، قيمت پرايد 

هم ميشه يه چيز تو مايه هاي يارانه!حالا بازم بگيد دولت كاري نمي كنه!
-----------------------------------------------------

 رسول شكري نيا با انتش�ار اين عكس نوشت: فيسبوك براي 
اولين بار مدعي شد: شبكه اي متشكل از صدها حساب كاربري جعلي 
در فيس��بوك و اينس��تاگرام را شناس��ايي كرده كه در تلاش بوده تا 
ديدگاه هاي مورد نظر رياض را هرچه بيشتر انتشار داده و به كشورهاي 
رقيب عربستان س��عودى از جمله ايران حمله كند! فعاليت شبكه اي 

سايبري عليه كشورها جرم است. 
-----------------------------------------------------

  محمد امين نوشت: بانك پاس��ارگاد از حدود 140ميليارد منابع 
قرض الحسنه مردم، 30 ميليارد تومانش را وام ازدواج داده و بقيه را به 
كاركنان خودش وام قرض الحسنه داده! معادل 7 هزار وام ازدواج 15 
ميليون توماني در سال 97. اين بانك 3 هزار و 800  كارمند دارد. با پول 

مردم به خودشان وام مي دهند. با تشكر از بانك مركزي.
-----------------------------------------------------

 اسماعيل معنوي با انتشار اين عكس نوشت: ما توي خرماپزون با عشق 
همچين گرمايي رو تحمل مي كنيم كه شما بتونيد رطب اهواز رو ميل كنيد. 
-----------------------------------------------------

 علي رجبي با انتشار اين عكس نوشت: جناب آقاي علي نوبخت 
نماينده تهران. لطفاً درباره ترقي شبهه ناك ابراهيم سقايي فومني )كه از 
قضا خواهرزاده شماست( آقاي شريعتمداري وزير رفاه و مسئولان تأمين 
اجتماعي را به مجلس فرابخوانيد و از آنها درباره احتمال انتصاب سقايي 

فومني به مديرعاملي هولدينگ پتروشيمي تاپيكو سؤال بپرسيد. 

ابراهيم مشيريان

دور خوردن رسانه ها 
با مديريت آقاي فرماندار!

به تازگ�ي فرماندار ش�هر زرند كرم�ان به صورت س�رزده از يك 
پايگاه اورژان�س ۱۱5 بازديد كرد و چون پرس�نل در محل حضور 
نداش�تند، با انتقاد از اين ماجرا موضوع را به رسانه ها منتقل كرد. 
اواخر هفته گذشته به طور دقيق مشخص شد كه كادر 115در آن سوي 
شهر در حال انتقال يك بيمار 85ساله به مركز درماني بودند و قصوري 
نداشته اند.  بسياري از كاربران در شبكه هاي مجازي و برخي سايت هاي 
خبري هم شخص فرماندار را آماج حمله قرار دادند كه به وظايف خود 
احاطه كامل نداشته  اس��ت.  در اين ميان حتي اگر فرماندار هم اشتباه 
كرده باشد، اما رسانه )البته رسانه داريم تا رسانه( نبايد اشتباه كند و قبل 
از انتش��ار هر مطلبي و به خصوص در حوزه اي كه تخصص آن را ندارد، 
بايد با اهل فن مشورت كند تا وجهه و اعتبار اهالي واقعي رسانه تخريب 
نشود.  كليپ منتشرشده در فضاي مجازي نشان مي داد كه فرماندار بين 
ساعات يك تا 2 بامداد هفتم مردادماه از مركز اورژانس 115 شهر بازديد 
كرده و از حضور نداشتن پرسنل در اين پايگاه ابراز نارضايتي كرده است.  
برخي س��ايت هاي خبري هم بلافاصله از فرصت استفاده كردند و اين 
ماجرا را با آب و تاب پوشش دادند. در حالي كه  وظيفه شان حكم مي كرد 
به طور كامل از زير و بم ماجرا مطلع شده و سپس خبر را  منتشر كنند. 
به خصوص اينكه رسانه هاي محلي بايد امين همشهريان شان باشند، به 

سرعت در اين دام افتادند. 
به گفته رئيس اورژانس كرمان »فرماندار پس از بازديد از مركز اورژانس 
اين شهرستان، نبود پرسنل را سهل انگاري و ترك محل خدمت و رها 

كردن پايگاه اورژانس بيان مي كند.«
محمد صابري با بيان اينكه در زمان حضور فرماندار در پايگاه اورژانس، 
تيم هاي فوريت هاي پزشكي مس��تقر در پايگاه در سطح شهر در حال 
انجام وظيفه بودند، گفت: »تيم اول از س��اعت 12 و 47 دقيقه بامداد 
به خيابان فردوس كوچه شماره چهار و تيم دوم از ساعت يك و شش 
دقيقه بامداد به خيابان مدرس كوچه شماره 2 به منظور انتقال بيمار 85 

ساله با كاهش سطح هوشياري به مأموريت اعزام شده بودند.«
رئيس اورژانس پيش بيمارس��تاني و مدير مركز حوادث و فوريت هاي 
پزشكي كرمان تأكيد كرد:»لازم اس��ت اين اطمينان را به شهروندان 
بدهيم كه اورژانس 115 در تمام ساعت ش��بانه روز فعال و آماده ارائه 
خدمات است و اصولاً ساختمان پايگاه اورژانس 115 محل استراحت 

پرسنل است و محل ارائه خدمت نيست.«
در واقع نبود پرسنل در پايگاه اورژانس به معني اعزام شدن براي انجام 
وظيفه و ارائه خدمت در سطح شهر است و اين موضوع در تماس تلفني 

نيمه شب به فرماندار زرند كاملًا توضيح داده شده است. 
همچنين در اين كليپ از رهاشدن يك آمبولانس شكايت شده، در حالي 
كه توسط مدير مركز فوريت  هاي پزشكي به صورت تلفني به فرماندار 
توضيح داده شده است كه اين آمبولانس به عنوان ذخيره در پاركينگ 

قرار دارد و در زمان خرابي ساير آمبولانس ها از آن استفاده مي شود. 
خلاصه اينكه كاملًا برعكس آنچه رسانه ها و به مديريت آقاي فرماندار 
منتشر كردند، نيمه ش��ب حاضرشدن پرس��نل اورژانس بر سر بالين 
بيمار جاي قدردان��ي دارد. اين اولين و آخرين دور خوردن رس��انه اي 
نبوده و نخواهد بود، اما اگر اين استثنائات تبديل به رويه شود، كاركرد 
اطلاع رساني رسانه ها تغيير مي كند و آن وقت ديگر يك جامعه در انبوه 

رسانه ها بي رسانه خواهد شد. 

حسن راستي*
  گزارش  یک

ايتاليا در تسخير 
مستندسازان محيط زيستي ايران

3 سال متوالي 3 مستند حيات وحش ايران جايزه 
جهاني گرفت

يك فعال محيط زيس�تي كش�ورمان در بيس�ت و دومي�ن دوره 
جش�نواره حي�ات وح�ش »گ�رن پارادي�زو« ايتالي�ا موف�ق به 
كس�ب جايزه WWF ش�د. اين جش�نواره، محل رقاب�ت فعالان 
محيط زيس�تي با ويديويي كوتاه از فعاليت هايش�ان است كه در 
سه سال اخير كش�ورمان هر س�ال جايزه اي از اين جش�نواره را 
كس�ب كرده كه خ�ود نش�ان از حيات وحش پوياي ايران اس�ت. 
فتح الله اميري با تهيه فيلم كوتاه »در قلمرو دم عنكبوتي« جايزه مهم 
بخش فيلم اثرگذار در حفاظ��ت از طبيعت و گونه هاي حيات وحش را 

به دست آورد. 
سازمان جهاني حيات وحش) WWF (world wildlife fund بزرگ ترين 
سازمان غيردولتي حفاظت از حيات وحش جهان و زيرمجموعه اي از 
سازمان ملل است كه با هدف نجات گونه هاي در خطر جدي انقراض 

تأسيس شده است. 
جالب اينكه فتح الله اميري سال گذش��ته هم جايزه اين جشنواره را به 
طور مشترك با نيما عسگري با مستند كوتاه »محيط بان و پلنگ« به 

ايران آورد. 
 (Corriere della Sera( اميري در مصاحبه با روزنامه كوريره دلاسرا
در رابطه با اين اتفاق گفت: »در جريان پژوهش و تحقيق براي ساخت 
افعي دم عنكبوتي كه گونه اي مار بسيار نادر و بومي استان ايلام است 
به همراه بهزاد فتحي نيا محقق و پژوهشگر حوزه خزندگان با يك جوان 
كشاورز روستايي با اسم محمود منصوري ساكن يكي از مناطق اطراف 
شهرستان ايلام آشنا شديم كه اطلاعات زيادي در خصوص اين گونه 

خاص و زيستگاه هاي آنها داشت.«
به گفته اين فعال محيط زيس��تي»پس از كنكاش و جست و جو براي 
يافتن اين افعي، اين كشاورز ايلامي مدعي شد از لانه و زيستگاه افعي 
دم  عنكبوتي اطلاع دارد و همكاري اين جوان با عوامل س��اخت پروژه 
در قلمرو دم عنكبوتي آغاز شد. ديدگاه، ذهنيت و شناخت اين جوان 

راهنماي روستايي در مورد خزندگان، ما را شگفت زده كرد.«
جالب اينكه اين جوان روستايي )محمود منصوري( سال گذشته براي 
مستند در قلمرو دم عنكبوتي در جش��نواره »وايلد اسكرين« بريتانيا 
موفق به كسب جايزه پانداي طلايي ش��د. اين جايزه به قدري معتبر 
است كه مشهور به اسكار حيات وحش شده و فقط مختص فعالاني است 
كه تجربيات بكر در مورد موجودات در حال انقراض دارند و به فعالان 

محيط زيستي كمك مي كنند. 
محمود منصوري سال 89 و در جريان ساخت يك مستند حيات وحش 
با فتح الله اميري و بهزاد فتحي نيا كه پژوهشگر حوزه خزندگان است، 

آشنا شد و شروع به همكاري با اين فعالان محيط زيستي كرد. 
مستند در قلمرو دم عنكبوتي ماجراي يافتن افعي دم عنكبوتي، تكامل 
يافته ترين افعي دنياست كه فقط در ايران و استان ايلام يافت مي شود. 

اين مستند محصول مؤسسه تصوير حيات وحش است. 
در س��ال 9۶ هم مه��دي نورمحم��دي ديگ��ر فعال محيط زيس��تي 
شناخته شده استان ايلام به خاطر مس��تند در پناه بلوط كه به زندگي 
س��نجاب ايراني مي پرداخت، جايزه جش��نواره گرن پاراديزو ايتاليا را 

كسب كرد. 
در واقع در سه سال گذشته تاكنون جايزه برتر جشنواره گرن پاراديزو 
به س��ه فيلم از ايران و به كارگرداني دومستندساز ايلامي تعلق گرفته 

است. 

عليرضا سزاوار


